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Oœwiadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Donalda Tuska

Do mojego biura senatorskiego w Jaœle zwracaj¹ siê bardzo czêsto osoby pokrzywdzone na skutek
powodzi, która mia³a miejsce w ubieg³ym roku w województwie podkarpackim. Wiele indywidualnych
osób ucierpia³o w wyniku tego kataklizmu i do dzisiaj odczuwa jego skutki. Równie¿ samorz¹dy wojewó-
dztwa podkarpackiego, pomimo uzyskanych œrodków na likwidacjê zniszczeñ, nie s¹ w stanie zabezpie-
czyæ siê przed ewentualnymi kataklizmami w przysz³oœci z uwagi na niew³aœciw¹ politykê pañstwa
w tym zakresie i ci¹g³y brak stosownych œrodków na ten w³aœnie cel.

Wiele obszarów zagro¿onych zalaniem, pomimo ¿e od kataklizmu up³yn¹³ ju¿ rok, nie jest moderni-
zowanych, nie buduje siê urz¹dzeñ, które zapobieg³yby podtopieniom w przysz³oœci. Pomimo aktywno-
œci indywidualnych osób ciê¿ko jest wyegzekwowaæ budowê wa³ów przeciwpowodziowych czy innych
zabezpieczeñ przed podtopieniami z uwagi na fakt, ¿e firmy zajmuj¹ce siê zarz¹dem wodnym niejedno-
krotnie nie posiadaj¹ wystarczaj¹cych œrodków, aby podj¹æ siê odbudowy urz¹dzeñ hydrotechnicznych
uszkodzonych i zniszczonych podczas powodzi. Wszystkie poczynione dotychczas prace w zakresie
usuniêcia skutków powodzi nie przynios¹ oczekiwanych rezultatów, je¿eli nie ureguluje siê i nie pog³êbi
koryt wylewaj¹cych rzek oraz nie bêdzie siê budowaæ zbiorników retencyjnych. W celu realizacji tych za-
dañ koniecznie trzeba zwiêkszyæ œrodki z bud¿etu pañstwa oraz œrodki z Unii Europejskiej. Nale¿y zau-
wa¿yæ, ¿e to zadanie nale¿y do zadañ administracji rz¹dowej, a zatem jako zadanie zlecone wymaga
zapewnienia stosownych œrodków. Oprócz zapewnienia œrodków finansowych potrzebne jest tak¿e pre-
cyzyjne uregulowanie tych kwestii w przepisach prawa, bowiem obecnie za stan rzek i finansowanie in-
westycji przeciwpowodziowych odpowiadaj¹ ró¿ne instytucje. Jeden podmiot odpowiada za wa³y,
a drugi za miêdzywale, dlatego te¿ system ten jest ma³o wydajny.

Pana rz¹d niejednokrotnie deklarowa³ pomoc i zapewnienie œrodków na walkê ze skutkami powo-
dzi. Na Podkarpaciu pomimo up³ywu roku nadal prowadzone s¹ prace maj¹ce na celu niwelowanie
zniszczeñ, jednak wiele kwestii lokalnych nie zosta³o jeszcze za³atwionych. Nadal s¹ gospodarstwa,
które w przypadku wiêkszych opadów zagro¿one s¹ kolejnymi podtopieniami. Przyk³adem mo¿e byæ
wczorajsza sytuacja miêdzy innymi w Sêdziszowie Ma³opolskim czy w Ropczycach, gdzie wskutek
ulewy wiele domów zosta³o ponownie zalanych. Obecnie konieczne s¹ zmiany w zakresie zarz¹dza-
nia, maj¹ce na celu zwiêkszenie aktywnoœci administratorów wód, a w szczególnoœci regionalnych
zarz¹dów gospodarki wodnej, przez odpowiednie uregulowania oraz nak³ady finansowe na utrzyma-
nie wód.

Powy¿szy problem poruszy³ Sejmik Województwa Podkarpackiego w uchwale z dnia 27 czerwca
2011 r. dotycz¹cej podjêcia pilnych dzia³añ zwi¹zanych z popraw¹ bezpieczeñstwa przeciwpowo-
dziowego, w której wyrazi³ zaniepokojenie zagro¿eniem marginalizacji województwa podkarpackiego
w zwi¹zku z corocznie powtarzaj¹cymi siê zjawiskami powodziowymi. W podjêtej uchwale wyszcze-
gólniono najpilniejsze zadania, których realizacja powinna byæ priorytetem dla rz¹du. S¹ to regula-
cja rzeki Wis³oki poprzez zabezpieczenie obszarów zalewowych na terenie Dêbicy i Kêdzierzaw oraz
budowa w Jaœle obwa³owañ na lewym brzegu Wis³oki w ci¹gu drogi powiatowej Jas³o – B³a¿kowa
i wa³u chroni¹cego osiedle Jas³o – Nieg³owice. Równie¿ w Sêdziszowie Ma³opolskim konieczna jest
budowa zbiornika retencyjnego oraz konserwacja potoku Budzisz. W okolicach Rzeszowa, a tak¿e
w ca³ej pó³nocnej czêœci województwa, g³ównie w gminie Gorzyce, w mieœcie Tarnobrzegu, w gminie
Baranów Sandomierski oraz w powiecie mieleckim konieczne jest podjêcie budowy urz¹dzeñ prze-
ciwpowodziowych.

Zadania te przedstawi³am skrótowo, ale bez w¹tpienia pozostaje fakt, ¿e jak najszybciej nale¿a³oby
siê podj¹æ modernizacji oraz budowy urz¹dzeñ przeciwpowodziowych, a tak¿e budowy zbiorników re-
tencyjnych. Chodzi o to, aby zapobiec stratom oraz minimalizowaæ ich skutki w razie wyst¹pienia kata-
klizmów pogodowych, które – zdaniem meteorologów – bêd¹ wystêpowaæ coraz czêœciej. Inwestycje
w budowê wa³ów przeciwpowodziowych oraz tak zwanych zbiorników retencyjnych, których budowê za-
planowano ju¿ od kilku lat, bez w¹tpienia zwiêksz¹ skutecznoœæ ochrony przeciwpowodziowej. Przyk³a-
dowo planowana na Wis³oce budowa zbiornika K¹ty-Myscowa, który zatrzyma³by olbrzymi¹ iloœæ wody,
poniewa¿ rezerwa powodziowa tego zbiornika wynosi³aby oko³o 20 milionów m3, bez w¹tpienia uchroni-
³aby wiele miejscowoœci przed powodzi¹.

Maj¹c powy¿sze na uwadze, zwracam siê do Pana Premiera z nastêpuj¹cymi pytaniami.



Czy Pana rz¹d zamierza w ramach polityki wspierania rozwoju poszczególnych regionów podj¹æ dzia-
³ania maj¹ce na celu wsparcie aktywnoœci administratorów wód poprzez zwiêkszenie nak³adów finan-
sowych dla województwa podkarpackiego na utrzymanie wód oraz poprzez wprowadzenie zmian
w prawodawstwie?

Czy planowane jest przyspieszenie realizacji inwestycji przeciwpowodziowych w województwie pod-
karpackim? W jakim terminie mieszkañcy Podkarpacia mog¹ spodziewaæ siê poprawy zabezpieczenia
przeciwpowodziowego?

Alicja Zaj¹c




